
چهارشنبهروایت
۲۶ مرداد  ۱۴۰۱

سال نوزدهم      شماره ۴۳۵۱
www.sharghdaily.com ۶و۷

بـرداشت

 آیین نامه پیشنهادي سینماگران در ارتباط با منع 
خشونت جنسی - جنسیتی

 فصل اول: تعاریف
ماده ۱- خشونت علیه زنان عبارت است از: هرگونه آسیب رسانی- اعم از فیزیکی، روانی، کلامی، 
جنســی، اقتصادی، اجتماعی و امثال آن- و همچنین تهدید یا شروع به موارد یادشده از طریق فعل 
یا ترك فعل که به دلیل جنســیت زن در یک «رابطه» کاری و یا «رابطه» آموزشی (چه در محیط کار/ 
آموزشــگاه و چه در محیطی خارج از کار/ آموزش که به واســطه ارتباط کاری/ آموزشــی مستقیم یا 

غیرمستقیم تشکیل شده باشد) و یا خصوصی و یا مجازی یا غیر آن، رخ دهد.
ماده ۲- «رابطه» در این آیین نامه شــامل هرگونه ارتباطی است که به سبب ورود و یا فعالیت در 

پروژه کاری/آموزشی مشترك شکل گرفته باشد.
ماده ۳- انواع خشونت تعریف شده بر حسب ماده یک شامل و نه محدود به موارد زیر است:

۱. خشــونت فیزیکی: به خطرافتادن حیات، حبس، اعمال زور، و ســایر مواردی که به ســلامت و 
تمامیت جسمی زن درد و رنج وارد کرده و یا مانع رشد وی باشد.

۲. خشــونت جنسی: برقراری هرگونه تماس جنســی با اعمال قدرت و اراده مرد بدون 
رضایــت زن، از قبیل و نه محدود بــه تماس، لمس، نوازش، نیشــگون، در آغوش گرفتن، 
بوســیدن، تجاوز و عرضه،  به کارگیری یا اجیرکردن زنان به واسطه  موقعیت جنسیتی ایشان 

و انجام هرگونه فعل جنسی نامتعارف.
۳.خشــونت کلامی: گفتن داستان ها، شــوخی ها، طنزها، فحاشی یا کنایه های جنسی/ 
جنســیتی، کنکاش در مورد مســائل و یا علایق جنســی زن، اظهارنظر درمورد ظاهر، بدن 
و پوشــش زن، خطاب قــراردادن با عناوین نامناســب، توهین مســتقیم، پرخاشــگری و 

برخوردهای خشن یا تلافی جویانه، شایعه پراکنی درباره زندگی خصوصی زن.
۴. خشونت روانی:

۱.نشان دادن تصاویر نامناسب جنسی، چشم چرانی، ارسال نامه، یادداشت و پیامک یا ایمیل حاوی 
جوك و مطالب جنســی و یا محتوای نامتعارف، افشای اطلاعات خصوصی و اسرار خانوادگی فرد یا 

بستگانش یا تهدید به افشای آن در محیط عمومی، مجازی و امثال آن.
۲.هرگونه توهین، اســتهزا، تحقیر، افترا، قلدری، انتساب نسبت ناروا، متلک، تهدید، پیشنهادات و 
دعوت های ناروا، ناخواسته و نامتعارف، و یا هرگونه وعده، تلویحا یا صراحتا، مبنی بر ارتقای موقعیت 

شغلی با مقاصد جنسی.
۵.خشونت اقتصادی:

۱.هرگونه محرومیت کلی یا جزئی از منابع مالی و پولی که فرد خشونت دیده قانونا یا عرفا نسبت 
به آن محق است.

۲. هرگونه سوءاستفاده  مالی از درآمد و دارایی های فرد خشونت دیده و امثال آن.
۳.هرگونه محروم سازی زنان از حقوق مالی قانونی.

۴.کار اجباری
۵.وادارکردن زن به کار غیرقانونی

۶.هرگونه حساب سازی یا سایر اقدامات مالی.
۷.هرگونه رفتاری که منجر به محدودیت یا محرومیت در دســتیابی به اموال و امکاناتی شود که 

زن، مستحق برخورداری از آن بوده، مانند حضور یا حذف در یک پروژه کاری و یا استعفای اجباری.
بخشی از فصل دوم: سازوکارهای حمایتی

ماده ۴- ســازوکارهای حمایتی که از یک سو برای پیشگیری از خشونت علیه زنان در محیط کار، 
حمایت از خشــونت دیده، شــهود، اعلام کنندگان جرم و یا هر فردی که به نحوی به خشونت دیدگان 

موضوع این آیین نامه یاری می رساند و از سوی دیگر در راستای اصلاح خشونتگر بوده، عبارت اند از:
بخش ۱: سازوکارهای حمایتی کمیته  مستقل

بخش ۲: سازوکارهای حمایتی قضائی
بخش ۱- سازوکارهای حمایتی کمیته  مستقل

ماده ۵- کمیته طبق مندرجات اساسنامه پیوست این آیین نامه تشکیل می شود.
ماده ۶- اعضای کمیته ده نفر شامل هفت نفر اصلی و سه نفر علی البدل هستند که برای مدت دو 
سال با قابلیت تمدید از میان متخصصان باسابقه منصوب و دبیرخانه  دائمی آن در خانه سینما/ تئاتر 

مستقر خواهد شد (دبیرخانه):
اعضای اصلی شامل:

۱-دو نماینده از حوزه سینما/ تئاتر
۲-دو نماینده از حقوق دانان (حداقل یک وکیل دادگستری)

۳-دو نماینده از روان شناسان متخصص حوزه  خشونت جنسی/ جنسیتی
۴-یک نماینده از جامعه شناسان فعال در حوزه  زنان

اعضای علی البدل شامل:
۱. یک عضو حقوق دان

۲. یک عضو روان شناس
۳. یک عضو جامعه شناس

تبصره تمامی اعضای اصلی و علی البدل کمیته می بایست آگاهی و دانش کافی برای رسیدگی به 
این نوع شکایات را داشته باشند.

ماده ۷- وظایف و اختیارات کلی کمیته عبارت است از:
۱- آگاهی رســانی و آموزش به کلیه  شاغلین حوزه  سینما/ تئاتر با هدف پیشگیری از خشونت در 

محیط کار از طریق:
۱-۱ ابلاغ آیین نامه به تشکل های صنفی و نهادهای مرتبط

۲-۱ تهیه بروشورها و کارگاه های آموزشی
۳-۱ تقاضای الحاق آیین نامه به کلیه قراردادهای کاری در حوزه سینما/ تئاتر

۴-۱ تقاضای الحاق آیین نامه به کلیه قراردادهای مؤسسات و آموزشگاه های حوزه  سینما/ تئاتر
تبصــره- عدم الحاق این آیین نامه به قراردادها مانع اســتناد طرفین قرارداد به مفاد این آیین نامه 

نخواهد بود.
۲. تشکیل جلسه برای رسیدگی به شکایت

۳. راستی آزمایی شکایت و ثبت گزارش شفاهی و کتبی به صورت محرمانه از خشونت دیده، شهود 
و مطلعین

۴. اعلام تصمیم کمیته ی مستقل به پروژه و یا صنفی که خشونت گر در آن فعالیت دارد و نظارت 
بر اجرای آن تصمیم.

۵. کمیتــه می تواند در صورت صلاحدید و با درنظرگرفتن خطرهــای احتمالی متعدد، متهم به 
خشــونت را دعوت و پس از صحبت با وی نهایتا نتیجه  صحبت را به خشــونت دیده اعلام نماید. در 
صورت عدم حصول نتیجه و یا عدم حضور خشونتگر در این جلسه، کمیته می تواند جلسه رسیدگی 

را شروع نماید.
۶.کمیته به گزارش های فاقد نام رســیدگی نمی نماید ولیکن گزارش را ثبت نموده و درصورتی که 
تعداد گزارش دریافت شده درخصوص هر متهم به خشونت به سه مورد برسد، کمیته می تواند متهم 
به خشــونت را احضار و با اخذ اظهارات نام برده و بررسی های لازم اقدام به صدور قرارهای حمایتی 

و پیشگیرانه نماید. عدم حضور متهم به خشونت مانع از تحقیق و بررسی توسط کمیته نخواهد بود.
۷. حمایت، مشــاوره و راهنمایی پزشکی/ روان کاوی به خشــونت دیده و در صورت لزوم معرفی 
خشــونت دیده به مراکز درمانی و پزشــکی. همکاری جامع با وکیل خشونت دیده و حمایت کامل از 

شهود و اعلام کنندگان جرم.
۸. ارائه  مشاوره  حقوقی به خشونت دیده، شامل اطلاعات درباره  حقوق وی به ویژه حقوق مندرج 

در این آیین نامه و روند رسیدگی و تحقیقات در دادگستری توسط وکلای دادگستری.
۹. کمیته باید پس از بررسی و پیگیری شکایت خشونت دیده، متناسب با شرح ماوقع و راستی آزمایی 
صورت گرفتــه و با اخذ اظهارات طرفیــن، گزارش کامل را تنظیم نموده، قرارهــای حمایتی زیر را به 

درخواست خشونت دیده صادر و به تشکل های مربوطه ارائه نماید:
۱ صدور قرار خروج خشونتگر از محل کار/ آموزش مشترك یا منع ورود وی به محل

کار/ آموزش خشونت دیده
۲- ارائه  گزارش کامل به مرجع قضائی مربوطه در صورت تقاضای خشونت دیده

۳- درخواست فسخ قرارداد کاری خشونتگر در پروژه مشترك بین خشونتگر و خشونت دیده
۴- درخواست از نهادهای صنفی و در صورت لزوم وزارت ارشاد جهت تعلیق خشونتگر از

کلیه فعالیت های شغلی برای مدت مشخص
۱۰- هرگونه تلاش از ناحیه  کارفرما یا فعالین صنفی یا هر شــخص دیگــری برای وادارنمودن یا 
اجبار یا اکراه خشونت دیده به منظور صرف نظرکردن وی از شکایت، از مصادیق مواد ۶۶۸ و ۶۶۹ قانون 

مجازات اسلامی بوده و قابل پیگیری قضائی است.

 قبل از نوشــتن این بیانیه؛ روایت هایی از اذیت و آزار زنان سینماگر در محیط   .
کار منتشــر شد، روایت هایی جســته و گریخته که عموما بدون نام منتشر می شد. با 
این همه چندی پیش خانم میرشمسی روایت خودش را مطرح کرد. برای ما بگویید 
چه شــد که بعد از این روایت تصمیم گرفتید بیانیه صادر کنید و بعد از انتشار بیانیه 

چه اتفاقی افتاد؟
غزاله معتمد: به نظرم ضرورت دارد که درباره پیشــینه این موضوع صحبت کنیم. 
قبــل از این روایت هم اتفاقاتــی افتاده بود، آدم ها حرف زده بودند، روایتشــان را 
گفته بودند، شــکایت هم کرده بودند. فکر می کنم اولین نفرات هم در صنف خود 
شــما، یعنی «خبرنگاران» بودند که ویدئویی از خودشــان منتشــر کردند و راجع 
بــه این ماجرا حرف زدند. بعد از آن هم، کســانی در ســینما شــکایات و روایاتی 
را داشــتند که منتشر هم شــد. در حقیقت بستری برای نوشــتن این بیانیه وجود 
داشــت. قبل از بیانیه هم انتشار روایت ســمیه میرشمسی بود که با اسم خودش 
در صفحه توییترش منتشر شد. ســمیه میرشمسی خودش را در معرض قضاوت 
عموم، شــکایت و توبیخ قرار داد. البته همین روایت سروصدای بسیاری هم ایجاد 
کرد، همان جا بود که احســاس نیاز کردیم کــه یک فکری برای خودمان کنیم. این 
احساس نیاز ما را به سمت نوشتن یک بیانیه ای راجع به مطالبه و درخواست منع 

خشونت جنسیتی علیه زنان برد.
بعد از اینکه این بیانیه با مشــورت وکیل، خشونت شناس و روان شناس نوشته 
شــد، دست به دست چرخید و بسیاری از زنان آن را امضا کردند. همین طور که جلو 
رفتیم، ســؤالاتی پیــش می آمد و خودمان در یک چالش پاســخ گویی به همدیگر 
بودیم و طی همین مســیر از افراد متخصص مشــورت می گرفتیــم. این اتفاق در 
دلِ خــودش رشــد کرد و البته برای مــا هم یک آموزش بود؛ یعنــی می توانم به 
جرئت بگویم همه ما ۸۰۰ نفر که این بیانیه را امضا کردیم و احتمالا مخاطبان مان، 
آنجایی نیستیم که در شروع بودیم. آگاهی و دانش بسیاری نسبت به این ماجرا پیدا 
کردیم. این یــک اتفاق به نظر من اگر نگوییم بی نظیر، ولی کم نظیر بود. امیدواریم 
که این حرکت در اصناف و مشــاغل دیگر هم بیفتد. به نظرم نشــدنی نیســت. با 
این همــه ۳۰ هزار امضا در کارزار جمع شــد و این امضاها نشــان می دهد چقدر 
احســاس نیاز در این فضا وجود دارد. نمی توانم بگویم ما یک کار عجیبی کردیم. 
شاید ما واقعا همت کردیم تا صداهای شنیده نشده را کسی بشنود. نمی خواستیم 
این صداها یک جا رها شــود؛ بنابراین پیشــنهاد دادیم که آیین نامه منع خشــونت 

علیه زنان نوشته و کمیته مستقل هم تشکیل شود.

   همان طور که شما در صحبت هایتان اشاره کردید، موضوع محیط امن کاری یک   .
مطالبه مهم زنان در همه صنوف اســت. برای ما بگویید اگر زنی قبل از این بیانیه و 
شــکل گیری کمپین مورد تعرض قرار می گرفت، چه کار می کرد؟ آیا شکایتی در کار 

بود و از آن طرف رسیدگی خاصی انجام می شد؟
 هانیه توســلی: تا جایی که من می دانم، خانه ســینما یک شــورای صیانت دارد و 
قاعدتا اگر کســی مشــکل حادی برایش پیش می آمد، به آنجا مراجعه می کرد و 
شــکایتش را مطرح می کرد ولی ما حس کردیم که این شورا خیلی کارایی ندارد؛ 
یعنی هر کسی هم که به آنجا شــکایتی برده، کارش در مسیر درستی پیش نرفته 
اســت. آدم هایی که در شورا عضویت داشتند، خیلی متخصص این ماجرا نبودند. 
درســت است که در کار خودشــان، حرفه ای بودند ولی در این اتفاق مشخص که 
درمورد خشونت جنسی است، متخصص نبودند. مثلا ممکن است عضو این شورا، 
یک تهیه کننده، یک کارگردان یا آهنگ ســاز خوبی بوده باشند اما کسی که در چنین 
شــورایی عضو اســت، باید درخصوص چنین اتفاقاتی تخصص داشــته باشد. من 
خیلی در جریان جزئیات این موضوع نیســتم که چه کســانی شکایت کردند و چه 
کسانی نتیجه گرفتند یا نگرفتند ولی می دانم کسانی هم که شکایت کردند، خیلی 
به نتایج دلخواهی نرســیدند. چون یک حالت کدخدامنشــی در شورا وجود دارد، 
مثلا می گویند حالا با هم صحبت کنید و با هم دوست باشید تا موضوع حل شود!

   درباره شورای صیانت صحبت کردید. گویا این شورا را به رسمیت نمی شناسید.   .
آیا دلیل خاصی دارد؟

هانیه توسلی: اعضای شورای صیانت در این حیطه تخصص ندارند و حتی یک زن 
هم در بین آنها نیســت. یک ســری قواعد وجود دارد که از سوی این شورا رعایت 
نمی شود. برای مثال، روان شــناس هایی که در حیطه خشونت کار می کنند، این را 
می دانند، اگر کســی مورد خشونت جنسی قرار می گیرد، نباید او را با آزارگر روبه رو 
کننــد و موقعیتی بغرنج و ترســناک برای قربانی اســت اما این اتفاق در شــورای 

صیانت نمی افتاد.
غزاله معتمد: ما می گوییم این اســتادانی که در شــورای صیانت حضور دارند که 
همه شــان هم در فضای کاری خودشــان استاد هســتند، چه علم یا اجتهادی در 
حوزه خشونت شناســی و مشــخصا خشونت جنسی و جنســیتی دارند؟ بر پایه و 
اســاس چه چیزی این شــورا شــکل گرفت. هیچ زنی در این شورا وجود ندارد که 
حداقل کمی برایش ملموس باشد که داریم راجع به چه چیزی صحبت می کنیم. 
تمام حرف ما این اســت، این جرائم وجود دارد، خشونت جنسی و جنسیتی وجود 
دارد، مصداق های مختلفی هم دارد. من ۲۰ سال در این فضا کار کردم، هانیه هم 
همین طور. بخش زیــادی از چیزی که راجع به آن حرف می زنیم، تجربه زیســته 
ماســت که به ما منتقل شــده و با همدیگر راجع به آن حرف می زنیم. از ســوی 
دیگر می بینیم و شاهد آن هســتیم. ما می گوییم باید کمیته مستقلی تشکیل شود 
که افراد متخصص مثل وکیل، حقوق دان، روان شــناس و خشونت شــناس در آن 

وجود داشته باشد.

  خیلی ها به روایت ســمیه میرشمســی واکنش نشــان دادند، بــا اینکه قبل از   .
توییتــش، زنان دیگری هم از اذیت و آزارهایی که دیده بودند، گفتند به نظر شــما 
چرا این قدر این روایت دیده شــد؟ آیا خانم میرشمسی قبل از اینکه توییتی بزند، 

این موضوع را به شورای صیانت یا خانه سینما اطلاع داده بود؟
هانیه توسلی: نمی دانم. این را باید از خودشــان بپرسید اما اینکه آن قدر تأثیرگذار 
بــوده و موج ایجاد کرد، به این دلیل بوده که با اســم خــودش این روایت را بیان 
کرد. وقتی کســی روایتش را با اســم خودش می گذارد؛ یعنی دارد مســئولیتی را 
می پذیــرد و اعلام می کند که من با نــام خودم دارم، روایتــم را بیان می کنم. این 

برایش مسئولیت ایجاد می کند.
غزالــه معتمد: حتما خودش باید پاســخ دهــد ولی جوابش احتمــالا در همین 
جواب قبلی اســت که من به شــما دادم. سال هاست خشــونت علیه زنان اتفاق 
می افتد و زنان هم هیچ نتیجه درســتی از شورای صیانت نمی گیرند، نهایتا آدم ها 
آســیب دیده تر از این شورا خارج می شــوند. بعد از اینکه روایت سمیه منتشر شد، 
خیلی از همکارانش روی آن روایت تأیید خودشــان را گذاشتند؛ کسانی که سر آن 
کار بودند، راجع به آن موضوع نوشــتند. بچه هایی که من می شناسم به خود من 

گفتند که این اتفاق افتاده؛ یعنی می دانست که دارد چه کار می کند.

   در حوزه کاری شــما کدام صنف شرایط سخت تری دارند؟ زنان بازیگر یا عوامل   .
پشت صحنه؟

غزاله معتمد: ما قائل به این هســتیم که میزان رنج و خشــونتی را که ممکن است 
به آدم ها وارد شود، دسته بندی و رده بندی نکنیم؛ یعنی هرگز نمی توانم بگویم در 
صنف ما خشــونت بیشتر اســت یا در صنف بازیگران. اصلا این رنجی را که آدم ها 
طی خشــونت جنســی و جنسیتی با خودشــان حمل می کنند، قابل درجه بندی و 
رده بندی نیست. ما می توانیم از تجربه خودمان حرف بزنیم؛ از دیده ها و شنیده ها 
و آنچه در این ۲۰ ســال بر ما گذشته. به نظرم وقتی که شما یک زن جوان هستید 
و می خواهید کارتان را شــروع کنید، این داســتان ها - چیزی که ما داریم راجع به 
چتر خشونت جنسی و جنسیتی سخن می گوییم- بیشتر اتفاق می افتد. البته این به 
معنا نیست که من بعد از ۲۰ سال کار کردن، دیگر در این چرخه خشونت نمی روم و 
تحت این خشونت قرار نمی گیرم. هرگز! اما زنان جوان، فارغ التحصیلان رشته های 
مختلف هنری، وقتی می خواهند وارد ســینما بشــوند، در هــر صنفی، در معرض 

خشونت هستند.

   شــاید به خاطر همین هم بوده که امضاکنندگان این بیانیه، بخشی نسل جوان   .
بودند.

هانیه توسلی: نســل جدیــد جسارت بیشتری دارد، مطالبه بیشــتری دارد و نسبت 
به نســل من جسورتر است. شاید نسل ما نســبت به نسلی که از ما بزرگ تر است، 
کمی جســورتر باشــیم. همین الان هم ممکن اســت برای من باز این اتفاق بیفتد 
ولی بیشــترین آسیبی که من از تجربه خشــونت دیدم، دقیقا زمانی بود که اسمی 
به عنوان بازیگر نداشتم و کسی من را به عنوان «هانیه توسلی» بازیگر نمی شناخت. 
من دقیقا در آن زمان آســیب دیدم؛ همیشــه کلاس های بازیگری یا بچه هایی که 
می روند تســت می دهند، در معرض آسیب هستند. خودم وقتی یاد ۲۰ سال پیش 
خودم می افتم، متوجه می شــوم که در آن زمان خیلی از مسائل را نمی دانستم و 
تجربه ای نداشــتم! الان این آگاهی کمک بسیاری می کند. آن موقع فکر می کردیم 
یک سری چیزها بدیهی اســت؛ من خودم نمی دانستم که مثلا اگر یکی به من یک 
متلک بگوید، این خشونت است. آزار هم می دیدم  اما نمی دانستم که باید چه کار 
کنم؟ می گفتم که خوب مرد اســت دیگر یا از تو بزرگ تر است! می خواهم بگویم 
یک ســری چیزها هســت که به بی تجربگی برمی گردد؛ یعنی آن بی تجربگی برای 
یک ســری از بچه های کوچک و جوان باعث می شود در معرض خشونت بیشتری 

قرار بگیرند.
من چندین ســال اســت کار کردم و گاهی وقت ها می گویــم  فلانی آدم خوبی 
بــود و با من خیلی محترم برخورد کرد. دســتیار همان کار به من گفت: «آره، با تو 
محترم بود. چون تو یک بازیگر شناخته شــده هســتی، کاری به تو نداشته  ولی من 
می دانم که بازیگرهایی که تک سکانســی کار کردند یا دخترهایی که قرار بوده دو 
ســکانس بازی کنند، مثل تو فکر نمی کننــد و نمی گویند که این آدم چقدر محترم 
اســت. آنها آســیب دیدند». الان شــاید خیلی ها جرئت نکنند که بخواهند من را 
آزار بدهند یا بی احترامی کنند  ولی برای دخترهای جوان متأســفانه این اتفاق یک 

مقدار بیشتر است.

   پس شما هم تجربه آزار را داشتید.  .
هانیه توسلی: هر زنی تجربه آزار داشته است. سال ها پیش فیلم «عصر جمعه» را 
با خانم مونا زندی کار می کردم که درمورد تجاوز خانگی بود، آمار دقیق الان یادم 
نیســت  اما هستند دخترهایی که در خانواده در معرض آزار و اذیت و تعرض قرار 
می گیرند. منظورم فقط تجاوز نیست  بلکه تعرض و خشونت به هر شکلی. خوب! 
همه مــان مورد تعرض قرار گرفته ایم. من می توانم اعلام کنم که در بدو ورودم در 

محیط کار به شدت مورد تعرض و خشونت قرار گرفتم.

   مســئله این اســت تا زنان می گویند مورد تعرض یا اذیت و آزار قرار گرفته اند،   .
خیلی ها می گویند حتما تجاوز شده است. اما تعرض مفهوم گسترده تری دارد.

غزاله معتمد: به این علت که در قانون و عرف ما خشــونت جنسی و جنسیتی فقط 
به این معنا (تجاوز) تعریف شده است. تعریف چتر خشونت جنسی و جنسیتی در 
آیین نامه کاملا دقیق نوشــته شده است. ما افراد را به آیین نامه، اساسنامه و کمیته 
مســتقل ارجاع می دهیم. این آیین نامه از ســوی یک گــروه از وکلا و حقوق دان ها 
نوشته شده است. کمیته مستقلی هم که به شکایت رسیدگی می کند، در این زمینه 

تخصص دارد. از این طریق، راه های سوءاستفاده را مسدود کردیم.
هانیه توسلی: هر جا بحث آیین نامه می شود، من می گویم شما خواندید؟ می گویند 

نه، نخواندیم. خب بخوانید! و بعد درباره اش حرف بزنیم.

   شما این بیانیه را ارائه کردید و حالا کمپین تشکیل شده است. می خواهم بدانم   .
بعد از نوشــتن بیانیه و تشــکیل کمپین، آیا تغییری در رفتار عوامل پشــت صحنه 

(آقایان) در سینما ایجاد شد؟
هانیه توســلی: بله، به شدت. من به شدت احســاس کردم که این فضا تغییر کرده 
اســت. حتی قبل از اینکه این بیانیه نوشــته شود. درســت از زمانی که روایت ها 
درآمد. شــاید خیلی از آزارگرها خودشــان هم نمی دانســتند که خشونتی انجام 
داده اند. چندین بار آقایان به ما گفتند که ما اصلا نمی دانســتیم این خشونت است. 
بــه خدا من چیزی نگفتم. من الان هر جا می روم راجع به این ماجرا با من صحبت 
می کنند. این یعنی کار ما تأثیرش را گذاشــته است. هر چقدر هم جلو برود، مؤثرتر 

می شود. حالا اگر این آیین نامه تصویب و اجرا شود، بهتر هم می شود.

   جایی گفته شد که همکاران ما سکوت کردند؛ به نظر شما چرا آنها سکوت کردند   .
و چرا شما سکوت نمی کنید؟

غزاله معتمد: من به ســهم خودم خیلی دلم می خواهد جواب این سؤال را همان 
همکارانمان بدهند؛ یعنی بگویند واقعا چرا ســکوت کردند؟ اینکه ما چرا سکوت 
نمی کنیم، مشــخص اســت. ما در بســتری کار و زندگی می کنیم و حالا احساس 
کردیم که باید درباره آنچه بر ما گذشــته، حرف بزنیم و خواستار یک شکل منظم، 

مشخص و تخصصی برای رسیدگی به این ماجرا شویم.
هانیه توســلی: هر جنبشی که اتفاق می افتد، همیشه یک عده مخالف آن هستند. 
همیشــه نیرویی که محافظه کار اســت، ضد آن کار می کند. مشخصا درباره کاری 
که ما می کنیم، جریانی وجود داشــت که می گفت باید داخل خودمان موضوع را 
حل کنیم. الان اگر موضوع حل نشــود، بقیه چه می گویند؟ به نظرم بخشی از آن 
ســکوت به خاطر محافظه کاری است. بخشی هم به خاطر در کنار قدرت بودن و 
گرفتن یک ســری منافع اســت. ببینید، من که الان اینجا هستم، به عنوان کسی که 
بیانیــه را امضا کــرده و یکی از اعضای هیئت پنج نفره اســت، طبیعتا می دانم که 
اســمم از خیلی کارها حذف شده است. خیلی از جاها اگر قرار بوده بروم کار کنم، 
الان دیگر می گویند حالا این نه! شما اگر کاری می کنید یک سری چیزها را از دست 

می دهید. برخی از بازیگرها واقعا دوســت دارند آن منافع را داشــته باشند، برای 
همین نه امضا کردند، نه در کنار ما بودند و نه الان حرفی می زنند.

غزاله معتمد: اتفاقا به خود من هم گفتند که برخی ها می گویند ما نمی دانســتیم 
خشــونتی انجام دادیم. اولا که بدانید! یعنی چه که نمی دانستیم؟ شما با من یک 
شوخی کلامی جنسی می کنید، من معذب می شوم، چطور این را متوجه نمی شوید 
و اصلا نمی دانید کاری که می کنید اشــتباه است؟! حتما می فهمید. همان لحظه 
هم می فهمیــد. ولی یک چیزی وجود دارد و آن هم همــان اعمال قدرت و اراده 
اســت که شــما فکر می کنید مجاز هســتید این کار را انجام دهید. ما روایت هایی 
خواندیم، شــنیدیم و دیدیم و حتی این روایت ها به خانه تئاتر رفت و تبدیل به یک 
مجموعه شکایات شد. اتفاقاتی وحشتناک افتاده است. شما نمی دانید آن موقعی 
کــه دارید تعرض و تجاوز می کنید، این تعرض و تجاوز اســت؟ چطور نمی دانید؟ 
اگر شــما بخواهید که بدانید، می توانید بدانید. شــما می توانید کیف من را بدزدید، 
بروید و بعد بگویید من آن موقع نمی دانســتم این کار بدی است! اصلا یعنی چه؟ 
به نظــرم می خواهیم یک جوری خودمان را توجیه کنیم. باید مســئولیت بپذیریم 
و بگوییم که بله، ما در زندگی مان اشــتباهاتی کردیم. از قدرت خود سوءاســتفاده 
کردیم. از اینکه مورد پرســش واقع نمی شــدیم، سوءاســتفاده کردیم. مسئولیت 

نپذیرفتیم و اعمال قدرت و اراده کردیم.
ما در آیین نامه راجع به عدالت ترمیمی حرف می زنیم؛ یعنی اگر کســی بگوید 
ما می پذیریم در این ســال ها از ســمت ما خشونت جنسی و جنسیتی اتفاق افتاده 
و اشــتباهاتی کردیم و الان به آن آگاه هستیم، چه باید کرد؟ ما وارد فرایند عدالت 
ترمیمی می شــویم، به دنبال جبران تعهدگرایانه می رویم و بعد راه حل پیشــنهاد 
می دهیم. به عبارتی آنچه در این آیین نامه اتفاق می افتد، این اســت که ما توضیح 
می دهیم عدالت ترمیمی چطور اتفاق می افتد؛ یعنی وقتی، آدمی خشــونت دیده 
و آدمی هم خشــونت کرده، ما باید فضایی را مهیا کنیم که آدم ها بتوانند مســیر 
ســلامت را طی کنند؛ یعنی فرد خشــونت دیده بتواند خشونتی را که بر او گذشته، 
درون خود درمان کند و فرد خشونت کرده نیز مسئولیت پذیر بوده و به اندازه کاری 
که انجام داده، سهمش را برداشته باشد( تنبیه و توبیخ )، حالا ما از مجازات حرف 

نمی زنیم.

   وقتی این بیانیه مطرح شــد، برخی از آقایان دلواپس اعلام کردند ما که درباره   .
شرایط ســینما هشــدار داده بودیم. ما که گفتیم زن ها باید در خانه باشند یا فضا 
برایشان کم رنگ تر شود. حتی آقای فرحبخش هم اعلام کرده بود ما اصلا این ۸۰۰ 
زن را به رسمیت نمی شناســیم و اینها را باید شلاق بزنند! سؤال مشخص من این 
اســت که چرا برخی ها در مقابل فضای امنی که زن ها می خواهند برای خودشان 
درســت کنند، مقاومت می کنند و چه باید کرد که جایگاه زنان در ســینما تضعیف 

نشود؟
هانیه توســلی: هدف ما این بود که بگوییم مشــکلی داریم و می خواهیم فضای 
کاری مــان را امن کنیم. اگر فضا برای زن ها امن تر شــود، آنها قدرت بیشــتری پیدا 
می کنند که در یک فضای ســلامت کار کنند. بعضی ها رویکردشــان ســرکوبگری 
اســت. خیلی ها گفتند شــما این را می گویید، ببینید الان آنها چه جوابی به شــما 
می دهند! خب بگویند؛ دلیل نمی شــود وقتی یک نگاه غلط وجود دارد، ما کاری را 
که فکر می کنیم درســت است، ادامه ندهیم و آن را پیش نبریم. اتفاقا ما با قدرت 

بیشتری پیش می بریم.

   پس شما معتقدید جایگاه زن ها در سینما تضعیف نمی شود؟  .
هانیه توســلی: نه تنها تضعیف نمی شــود  بلکه قرار است فضا امن تر شود. من ۱۰ 
ســال پیش تجربیاتی داشــتم و الان هم آگاهی بیشــتری دارم. ۱۰ سال پیش هم 
بازیگری شناخته شــده بودم. سر یک کار، تجربه ای داشــتم که اگر آن فضا را الان 
بــا توجه به آگاهی ای که امروز دارم دوبــاره تجربه می کردم، مطمئنا جور دیگری 
برخورد می کردم. آن زمان فقط ســکوت کردم. فضایی که الان وجود دارد، به من 

قدرت می دهد. من ۱۰ سال پیش این قدرت را نداشتم.
غزالــه معتمد: اگر نگاه تخریبی را از نگاه ســازنده و منتقدانــه جدا کنیم، آن وقت 
می توانیم برای این سؤال به جواب درست برسیم. برای اینکه نگاه تخریبی، رویکرد 
حذفی دارد و مشــخصا هم به نظر من راه به جایی نمی برد. کما اینکه در تمام این 
سال ها هم به جایی نرسیدیم. ما گروهی از زنان هستیم که برای امن  کردن فضای 
شغلی مان تلاش می کنیم. ســینماگرانی هم هستند که نگران اند مطرح کردن این 
بحث ها باعث شــود خودِ ســینما به خطر بیفتد. دو تا نکته وجود دارد؛ اولا اینکه 
در این نگاه باز یک رویکرد محافظه کاری و مصلحت طلبی وجود دارد که در تمام 
این ســال ها اگر قرار بود شــما با این راه پیش بروید، حتما بــرده بودید. نمی دانم 
چرا می ترسیم راجع به خشونت حرف بزنیم؟ زنانی در فضای کاری شان خواستار 
امنیت هســتند؛ یعنی برخی ها می خواهند عده ای زن لت و پار شده یا حذف شوند، 
مورد خشــونت قرار بگیرند و ما ساکت باشــیم؟! آن وقت نگرانیم که برای سینما 

اتفاقی نیفتد؟

   به صحبت های آقای فرحبخش اشــاره کردید. آیــا ادبیات آقای فرحبخش در   .
سینما رایج است؟

غزاله معتمد: راجع به آقای فرحبخش حرفی ندارم.
هانیه توسلی: من هم حرفی ندارم. ایشان چیزهایی را گفت که دیگر خیلی واضح 
است؛ اتفاقا خشونتی در کلام ایشان است که ما درباره آن صحبت می کنیم. دقیقا 
خشــونتی که داریم از آن حرف می زنیم، این اســت. خیلی برای ما کاربرد داشت، 

ایشان با عملکردش منظور ما را خیلی واضح بیان کرد.

  خانــم معتمد و خانم توســلی، صادقانه بگویید در این چند مــاه که این بیانیه   .
منتشر و هیئت پنج نفره تشکیل شد، چه تهدیدهایی شدید و چه خطراتی را به جان 

خریدید؟
هانیه توسلی: من مشخصا تهدید نشــدم اما چنــد تماس از همکارانم داشتم. اولا 
کنجکاو بودند ما چه کار می کنیم؟ و می پرســیدند: «ایــن کاری که می کنید یعنی 
چه؟ الان شــما مثــلا گفتید پیش خانم خزعلــی نمی روید... یا مثــلا گفتید خانه 
ســینما... دقیقا می خواهید چه کار کنید؟». در ابتدا این سؤال ها را می پرسیدند. از 
یک جایی به بعد که فضا مشــخص تر شد، یک ســری آدم ها برای مثلا دوست، به 
من می گفتند هانیه تو حواست نیست داری چه کار می کنی! فلانی و فلانی به فکر 
منافع خودشان هستند چون می خواهند به فلان جا بروند ولی تو حواست نیست. 
بعضی ها هم می گفتند ما این بیانیه را قبول داریم ولی من مثلا نمی خواهم اسمم 

کنار اسم فلانی بیاید. اگر فلانی باشد، من نیستم.
غزاله معتمد: نمی خواهم بگوییم که فشــاری نبود، حالا اســمش را تهدید یا هر 
چیزی بگذاریم. واقعیت این اســت که از روز اولی که ما این بیانیه را امضا کردیم، 
اول ســراغ بزرگانمان رفتیم. خیلی هایشــان هم امضا کردنــد؛ یعنی آدم هایی که 
پیش کســوت هســتند و خیلی مطمئن بودیم که آنها را همــراه خودمان خواهیم 
داشــت. ولی خب متأسفانه از سمت عده ای هم تحت فشار قرار گرفتیم که اصرار 
داشتند چنین بیانیه ای منتشر نشود و همچنان با خانه سینما مذاکره کنیم و اجازه 
دهیم با همان شیوه های قدیمی ماجرا حل شود که این راه حل دیگر شدنی نبود.

   بعد از تشــکیل هیئت پنج نفره، بحث فرایند تهیه آیین نامه منع خشونت شکل   .
گرفت؛ کمی درباره این آیین نامه برای ما توضیح دهید؟

غزاله معتمد: هدف اصلی ما نوشــتن این آیین نامه بود. از ابتدا هم این فکر وجود 
داشــت که باید راهکاری برای این موضوعات داشته باشیم. ما همچنان می گوییم 
این آیین نامه راهکار پیشنهادی ماست. بعد از اینکه این امضاها جمع شد، ما با یک 
تیــم حقوقی درجه یک و متبحر کار کردیــم و آنها این آیین نامه را ارائه دادند. فکر 
می کنم نزدیک به دو یا ســه ماه مدام جلســاتی برگزار شد؛ تیم حقوقی خودشان 
جلساتی داشتند و یک پیش نویسی تهیه شد، بعد از تهیه پیش نویس، تیم حقوقی 
با ما جلسه گذاشتند. این موضوعات را در صفحه اینستاگرام ۸۰۰ زن اعلام کردیم 
و گزارش جلســات هم در همان صفحه قــرار دارد. آیین نامه بعــد از چندین بار 
بررســی و بازنویسی منتشر شد. ما اعلام کردیم اگر هر کسی نظر و پیشنهادی دارد، 
ارائــه دهد. نظرات خوبی هم آمد که باز مورد بررســی همیــن تیم حقوقی قرار 

گرفت.

   بعد از انتشار آیین نامه، واکنش خانه سینما و همکارانتان چطور بود؟  .
هانیه توســلی: واکنش رســمی از خانه ســینما نگرفتیم. ما منتظر هستیم جلسه 
تشــکیل شــود، بعد ببینیم واکنش آنها چیســت. الان فعلا خانه ســینما واکنش 

رسمی نداشت.
غزاله معتمد: از همکارانمان واکنش خوبی گرفتیم. حتی می توانم بگویم چند نفر 
از همکارانمــان که قبلا جملات تندی گفتــه بودند، بعد از خواندن این آیین نامه و 
گفت وگوی زنده اینســتاگرامی ای که خانم مینا اکبری با آقای کثیریان داشتند، با ما 
همراهی کردند. برخی ها اعلام کردند ما چقدر نمی دانستیم. الان مدیون این اتفاق 
هستیم و چقدر الان آگاه تر از زمانی هستیم که خود این اتفاق شروع شد. واقعیت 
این اســت که من معتقدم اتفاقاتی از این دست، در درون خودش رشد می کند. ما 
هم وقتی شــروع کردیم، آگاهی الان را نداشــتیم؛ یعنی این جریان مدام در درون 
خودش رشد کرد و فکر می کنم الان همه ما جایی درست ایستادیم و خواندن این 

آیین نامه بسیاری را همراه کرد.

   در بخشی از این آیین نامه راجع به خشونت اقتصادی صحبت شده و بخشی از   .
آن برای خود من خیلی تکان دهنده بود. جای در آیین نامه از خشــونت اقتصادی 
به معنای کار اجباری، حساب سازی و وادارکردن زن به کار غیرقانونی صحبت شده 
است. آیا شــما روایتی داشتید که این موارد را نوشــتید؟ می شود این موضوع را 

مصداقی بگویید؟
هانیه توســلی: این موضوعات را وکلا براساس تجربه شــان نوشتند؛ آ نها قبلا روی 
موضوع خشــونت خانگــی کار کرده بودنــد. به هر حال این تبعیــض درمورد زن 
همیشــه وجود دارد، حالا چه در سینما و چه جاهای دیگر. اصولا در خیلی جاها 
دستمزد زن کمتر اســت و در دنیا هم این بحث همیشه مطرح بوده است. گاهی 

ممکن اســت بگویند، من دستمزد تو را نمی دهم به شرط اینکه فلان کار را انجام 
دهی، یعنی باج بگیرند و بعد دســتمزدت را بدهند! ولی اینکه حالا بگوییم روایت 
مشــخصی وجود داشته؛ نه. این براساس تجربه وکلا نوشته شده و همه چیز را در 

نظر گرفتند تا آیین نامه جامع باشد.
غزاله معتمد: اخیرا یکی از بازیگــران خانم اعلام کرد که مورد یک باج خواهی به 
این شــکل قرار گرفته بود و گفت که چک آخرش را گرو نگه داشــته بودند. وقتی 
که تقســیم عادلانه قدرت، فضا و ســرمایه وجود ندارد، راه برای سوءاســتفاده باز 
می شــود. وقتی تقسیم شغل، فضا و وجود ســرمایه در مشاغل مختلف در دست 
مردهاست، این امکان را پیدا می کنند که این اعمال قدرت و اراده را داشته باشند و 
هر جایی که فکر می کردند لازم است، زنان را وادار به باج دادن، ساعت کاری بیشتر 
و گروگان گرفتن کارشــان کنند. اینها چیزهایی است که وجود دارد؛ بعضی هایما ن 
هم تجربه ش را داشته ایم. این را هم بگویم که این مباحث فقط برای سینما و تئاتر 

ما نیست. در همه جای دنیا وجود دارد.

  در بیانیه ای که نوشتید به خشــونت سیستماتیک اشاره کردید؛ این اولین بیانیه   .
زنان سینماگر است که این چنین شفاف علیه خشــونت سیستماتیک موضع گیری 

کرده است. کمی درباره این موضوع توضیح بدهید؟
غزاله معتمد: وقتی راجع به سیســتماتیک بودن خشــونت در فضای کاری حرف 
می زنیم، در واقع داریم از ســاختار   صحبت می کنیم. راجع به لایه های درهم تنیده 
ســاختار، تضاد منافع و مصلحت طلبی. این لایه ها همپوشــانی دارند . نتیجه این 
می شود که خشونت گر مصون می ماند. گروه های که با هم منافع مشترک دارند، از 
هم حمایت می کنند. نتیجه هم مشخص است؛ عدم حمایت اجتماعی، مصونیت 
و عــدم توجه و همدلی و همراهی با خشــونت دیده. شــما فکر کنید کســی که 
خشــونت جنسی و جنسیتی برایش اتفاق افتاده، وقتی شکایتش را در این سیستم 
می آورد_برای مثال «شــورای صیانت» خانه سینما_چه اتفاقی می افتد؟ تمام این 
افراد به شــدت با هم منافع مشــترک دارند. با وجود اینکــه تخصص ندارند  اما در 
ســاختار   جایگاه دارند و کســی را که یک بار تروماتایز (ضربه روحی) شده، دوباره 
تروماتایز می کنند؛ یعنی این آدم را با نکوهش، ســرزنش و با دعوت به ســکوت و 
کدخدامنشی پشت درهای بسته در فضاهای کاملا غیرتخصصی ای روبه روی آدم 
خشونت کرده می نشانند... یعنی این آدم بار دیگر تروماتایز می شود، آسیب می بیند 
و در نتیجــه خیلــی اوقات این آدم ها منزوی و حذف می شــوند. ســاختار قدرت، 
تنیدگــی و درهم پیچیدگــی منافع، عدم تخصص، همراهــی، حمایت و مصونیت 
خشونتگر، منجر به حذف، آسیب دیدن دوباره، منزوی شدن و ازدست دادن کار فرد 

آسیب دیده می شود.

 چرا در این چند ماه درباره این موضوعات با رســانه ها صحبت نکردید؟ آیا فکر   .
می کنید که رسانه های داخلی نمی توانند صدای شما باشند؟

هانیه توسلی: وقتی این بحث ها پیش آمد، یک سری مجلات خواستند با ما مصاحبه 
کنند، اما از اینستاگرام به عنوان پلتفرم استفاده کردیم. سعی کردیم روند پیگیری را 
اطلاع رسانی کنیم. بعضی مجلات بودند که خواستند با ما مصاحبه کنند. قرار هم 
گذاشتیم اما بعد دیدیم که آن مجله، چند وقت پیش، از یک آزارگری حمایت کرده 
بود. احســاس کردیم مصاحبه کار درستی نیست. احساس کردیم که آنها درواقع 
تریبون و فضا را به متهم به آزار کسی داده بودند. ولی یک مصاحبه با مجله زنان 
امروز انجام دادیم. دوســت داریم پاسخ گو باشیم. اینستاگرام هم به هر حال رسانه 
است؛ یعنی همین لایوی که خانم اکبری داشتند، یا در کلاب هاوس در کافه سینما، 
خیلی صحبت های خوبی شــد. گفت وگو می شــود، آدم ها نظر می دهند و بعضی 
اوقات مخالف ها، متقاعد می شــوند. سعی کردیم تا جایی که درست است و لازم 
می دانیم از فضا برای گفت وگو و تبادل نظر اســتفاده کنیم. الان هم که در خدمت 

شما هستیم.

   موضوع مهم دیگری که ممکن است سؤال خیلی ها باشد، این است که آیین نامه   .
چطور راه را برای اتهام یا ادعایی که ممکن است صحت نداشته باشد، می بندد؟

هانیه توســلی: در آن کمیتــه متخصص ها حضور دارند، اگر کســی برود و روایتی 
را بیان کند یا یک شــکایتی را مطرح کند و بگوید مثلا من از کســی آزار دیدم، اول 
راســتی آزمایی می شود. بعد آن شــخص فراخوانده می شــود. وقتی محرز شود 
کــه این اتفاق افتاده، آن فرد را فرامی خوانند. بنابراین او تازه متوجه می شــود که 
یک چنین اتهامی دارد  ولی اگر ثابت شــود که این ادعا دروغ بوده، حتما ســازوکار 

عادلانه ای برای آن در نظر گرفته شده است.
غزاله معتمد: اتفاقا این سؤالی بود که روی آیین نامه آمده است؛ یک موضوع مهم 
برای ما این بود که اگر روایت کذب باشــد، چه می شــود. اتفاقا خودم مستقیما از 
حقوق دان ها ســؤال کردم. دو مســئله وجود دارد؛ همیشه یادمان باشد که اثبات 
جرائم خشــونت جنســی و جنســیتی، کار پیچیده ای اســت؛ بنابراین ما همیشه 

هــم نمی توانیم بگوییم که کذب یا دروغ بوده اســت. گاهی اثبــات آن پیچیده و 
نشــدنی است. در این کمیته ها هم می گوییم اساس اثبات آن (اتهام) در تخصص 
حقوق دان، وکیل، متخصص خشونت شــناس و روان شناس است. ممکن است باز 
فرد در آن فرایند نتواند چیزی را اثبات کند ولی لزوما روایتش کذب و دروغ نباشد. 
می خواهم بگویم که این اقدام چقدر حســاس اســت و همه مان باید آگاه باشیم 
و بدانیم که موضوع پیچیده اســت. اینها بحث هایی اســت که می شــود راجع به 
آن مفصل حرف زد. ولی اگر اثبات شــود، آدمی با سوء نیت و کاملا با غرض، آمده 
روایت و شــکایتی را بــه دروغ عنوان کرده، حتما جریمه، توبیــخ و تنبیهی وجود 

خواهد داشت که راه برای اتفاقاتی از این دست هم باز نشود.

   آیین نامه را خواندم. آیین نامه بســیار کاملی بود و برای زنان هم بســیار مهم   .
است. آیا فکر می کنید زنان دیگر مشاغل می توانند از این آیین نامه استفاده کنند؟

هانیه توسلی: بله. صد درصد می شود. این آیین نامه در فضای سینما و تئاتر کارایی 
بسیاری دارد. از این آیین نامه می توان در مشاغل مختلف استفاده کرد. اما شغل با 
شغل فرق می کند. مثلا به لحاظ ساعت کاری، مثلا ساعت کاری من ممکن است، 
شــب تا ساعت شش صبح باشد، ســاعت کار دیگری محدود است. به نظر من با 
یک ســری تغییرات جزئی در آیین نامه می توان از آن در همه مشاغل استفاده کرد؛ 

چراکه موضوع آن خشونت در فضای کار است.

   در بیانیه ۸۰۰ زن، اســامی زیادی وجود داشــت. اما در بین امضاکننده ها یک سری   .
چهره های شــاخص و قدیمی تر وجــود ندارد، آیا دلیل خاصی داشــت؟ این موضوع 
هم مطرح شــد که برخی از خانم های چهره ســینمایی که البته قدیمی هم هســتند، 
امضاکننده ها را دعوت به سکوت کرده اند. آیا این روایتی که مطرح شده واقعیت دارد؟

غزاله معتمد: بله، واقعیت دارد.
هانیه توســلی: انگیزه شان را هم از خودشان بپرســید. مخصوصا بعد از اینکه این 
آیین نامه بیرون آمد، چون آیین نامه واقعا کار درستی است. من نمی دانم؛ هیچ چیز 

غیراخلاقی و بدی در آن وجود ندارد.
غزاله معتمد: من این را به نمایندگی از کمیته پنج نفره و بعد هم از طرف ۸۰۰ زنی 
که امضا کردند، می گویم ما کماکان منتظر هستیم و دوست داریم و مشتاق هستیم 
کــه بشــنویم که چرا؟ اول حرفم ایــن را گفتم؛ اگر واقعا اشــکالی وجود دارد، ما 
حاضر هستیم بشنویم. البته این را هم بگوییم که خیلی از چهره های پیش کسوت 
و مهم هم امضا و حمایت کردند؛ مثلا خانم درخشــنده حتی راجع به آن نوشتند. 

چند وقت پیش یک مصاحبه ای کردند.

  چرا اسم هیچ مردی در میان امضاکنندگان بیانیه به چشم نمی خورد؟  .
هانیه توسلی: شرایط بیانیه این طور بود که از سوی زن ها و برای زن ها باشند.

غزاله معتمد: می خواهم همین جمله هانیه را بیشــتر باز کنم. ببینید برای یک 
بار هم که شــده زنان خواستند مطالبه ای از زنان برای زنان داشته باشند. این بدان 
معنا نیســت کــه ما روبه روی مردان قــرار داریم. اصلا! زنــان می خواهند یک بار 
هم راجع به خشــونتی که نسبت به آنها اعمال می شــود، حرف بزنند. یعنی این 

خواست، از سوی زن ها و برای زن ها مطرح شده است.
این بدان معنا نیســت کــه اگر حمایت مردان می بود، مــا مقاومت می کردیم، 

می دانیــد که بعــد از بیانیه هم کارزاری با عنوان «به درخواســت زنان ســینماگر 
برای پایان دادن به مناســبات خشــونت جنســیتی بپیوندید» معرفی شد و نزدیک 
بــه ۳۴ هزار نفر کارزار را امضا کردند. مردان هم می توانســتند این کارزار را امضا 
کنند، حتما هم یک عده ای رفتند و امضا کردند. راه های بیشتری هم وجود داشت 
که مردان حمایتِ خود را از خواســته برحق زنان اعلام کرده و کنارشــان بایستند. 
می توانســتند مســئولیت جمعی را بپذیرند و اعلام کنند که ما می پذیریم، در همه 
این ســال ها اشتباهاتی اتفاق افتاده_ حالا ما اســم آن را اشتباهات می گذاریم اگر 

نخواهیم وارد جزئیات شویم_حالا دور هم جمع شویم و ببینیم باید چه کرد؟
می توانســتند از ما بپرســند، برای اینکه (ما جامعه مردان) بتوانیم مســئولانه 
عذرخواهی کرده و یک اقدام جبرانی و متعهدانه انجام دهیم و کنار هم بایستیم، 
شــما چه پیشــنهادی دارید؟ ما این را هم ندیدیم؛ یعنی اگر آقایانی هستند که این 
سؤالِ شما برایشان مطرح هست، اول این سؤال ما را هم پاسخ دهند که چرا فکر 
نکردند می توانند از ما در این راه حمایت کنند؟ به ما فضا دهند و اجازه حرف زدن 
به زن ها بدهند؟ آن هم راجع به مســئله ای که خودشــان آگاهی بیشتری درمورد 
آن دارند. نخواهند ما را مردفهم کنند و اجازه بدهند ما (زنان) راجع به چیزی که 
خودمان بیشــتر می دانیم و تخصصمان در آن بیشــتر است، خودمان حرف بزنیم. 
مــردان هم گوش دهند؛ یعنی یک بار هم که شــده مدیریت نکنند. فضا بدهند و 
اجــازه بدهند زن ها حرف بزننــد و اگر حرف برحقی زدند و دیدنــد زن ها مطالبه 

نادرستی ندارند، خب شما (مردان) هم اعلام حمایت کرده و کنارشان بایستید.

  با توجه به واکنش های تندی که با آن مواجه شــدید، صادقانه بگویید، در این   .
راه سخت، بدترین ســناریویی که می توانید برای خودتان تصور کنید، چیست؟ آیا 

ازدست دادن شغلتان است؟
هانیه توســلی: خیلی به این فکــر نمی کنم. فرایندی که در این ســه ماهه طی 
کــردم، پر از تجربه و درس بود. خیلی چیزها یاد گرفتم و برای من فرایند جذابی 
بود. ســخت است، ولی پر از آگاهی بود و من باورم نمی شد که این بیانیه نوشته 
شد! یک سال پیش زیر یک پست اینستاگرامی، هشتگ ME TOO را گذاشتم و با 
واکنش عجیبی مواجه شــدم. بعد که یک سال گذشت و بیانیه را خواندم، اصلا 
باورم نمی شــد که این قدر واضح و روشن می شود راجع به این مسائل حرف زد. 
اگر پارســال به من می گفتند ســال دیگر تو این بیانیه را امضا می کنی، می گفتم 
نه! شــاید ۲۰ سال دیگر چنین کاری انجام شــود. این اتفاق، یک حرکتِ تاریخی، 
بزرگ و پیشــرو در جامعه ماست. حرکتی در جهت احقاق حقوق زنان، برابری و 
بهترشــدن شرایط کاری برای زنان اســت. به نظرم تا همین جا هم حرکت خیلی 
بزرگی انجام شــد. بدترین سناریو شاید این باشــد که آیین نامه تصویب نشود و... 
ولی تا همین جا هم خیلی دســتاورد داشــتیم؛ یعنی من واقعا به این سؤالی که 
می گوییــد، دیگر فکر نمی کنم. چون به نظرم تــا همین جا اتفاقات خیلی خوبی 

افتاده است.
غزاله معتمد: ما حذف شــدنی نیستیم و فشــار زیادی روی ما بود. همه این مسائل 
وجــود دارد؛ هزینه هایی دادیم، می دهیم و خواهیم داد. نســبت به این هزینه ها 
ناآگاه هم نبودیم؛ ولی از ســوی دیگر، چیزهایی به دست آوردیم که هم چراغ راه 
خود ماســت و هم چراغ راه آدم هایی که بعد از این وارد خواهند شد. به نظر من 
این آیین نامه هم تصویب خواهد شــد. ممکن است که روند طولانی تر یا با چالش 

باشد، ولی من فکر می کنم به مقصد خواهیم رسید.
من این آمادگی را در فضای اطــراف می بینم. وقتی نظرات مردم را می خوانم 
گاهی فکر می کنم آنها از ما خیلی جلوتر هستند و می بینم، مسائلی را با حساسیت 
و آگاهــی مطالعه کرده اند. من اصلا معتقد نیســتم که جامعــه آماده این اتفاق 
نبود، اتفاقا برعکس. اســتقبالی که صورت گرفت و پیغام هایی که از سوی اصناف 
دیگر درمورد آیین نامه دریافت کردیم، نشــان داد جامعه آماده است. یعنی نه تنها 
جمع برای پذیرش چنین چیزی آماده اســت، بلکه فراتر از آن هم ممکن اســت. 
اتفاق افتاده و تصویب این آیین نامه اصلا چیز دور و دیری نیست. اگر در این مسیر 
ســختی ها یا فشارهایی بوده، ما خودمان را مسئول و موظف می دانستیم این فشار 
را تحمل کنیم. دلایلی برای خودمان داشتیم و روی این اصول و دلایل ایستاده ایم 
و همچنان هم خودمان را مســئول می دانیم. ما آینده و پیش رو را روشن می بینیم. 

این را خیلی با اطمینان از طرف همه مان می گویم.
هانیه توســلی: البته حمایت هایی هم انجام شــد و برخی اصنــاف بعد از اینکه 
آیین نامه بیرون آمد، آن را مطالعه کردند، چند کارگردان مصاحبه کردند و مطالبی 
در حمایت از ما نوشــتند. کانون کارگردانان در یک بیانیه از ما حمایت کرد. انجمن 
طراحان، انجمن دســتیاران و برنامه ریزان، از همان ابتــدا حامی بودند و حمایت 
کردند. آقایان هم بودند که به شــکل رســمی از ما حمایــت کردند و همین  جای 

امیدواری دارد.

 اتفاقا به خود من هم گفتند که برخی ها می گویند ما نمی دانســتیم 
خشــونتی انجام دادیم.  یعنی چه که نمی دانستیم؟ شما با من یک 
شــوخی کلامی جنســی می کنید، من معذب می شــوم، چطور این را متوجه 
نمی شــوید و اصلا نمی دانید کاری که می کنید اشتباه است؟!  ولی یک چیزی 
وجود دارد و آن هم همان اعمال قدرت و اراده اســت که شــما فکر می کنید 
مجاز هستید این کار را انجام دهید. ما روایت هایی خواندیم، شنیدیم و دیدیم 
و حتی این روایت ها به خانه تئاتر رفت و تبدیل به یک مجموعه شکایات شد.  

 هدف ما این بود که بگوییم مشــکلی داریم و می خواهیم فضای 
کاری مان را امن کنیم. اگر فضا برای زن ها امن تر شود، آنها قدرت 
بیشــتری پیدا می کنند کــه در یک فضای ســلامت کار کننــد. بعضی ها 
رویکردشان سرکوبگری است. خیلی ها گفتند شما این را می گویید، ببینید 
الان آنها چه جوابی به شــما می دهند! خب بگویند؛ دلیل نمی شود وقتی 
یک نگاه غلط وجود دارد، ما کاری را که فکر می کنیم درســت است، ادامه 

ندهیم و آن را پیش نبریم. اتفاقا ما با قدرت بیشتری پیش می بریم

چند ماه پیش بود که سمیه میرشمسی، دستیار کارگردان و برنامه ریز سینما روایتی از خشونت، اذیت و آزار در محیط کار از سوی یک بازیگر سرشناس 
را منتشر کرد. بعد از این روایت، ۸۰۰ سینماگر زن در بیانیه ای، با تأیید «خشونت سیستماتیک» علیه زنان در سینمای ایران، خواستار برخورد قانونی 
با متخلفان شــدند. آنها در این بیانیه اعلام کردند: «هر فرد صاحب قدرت و شهرت در سازوکار سینمای ایران از موقعیت خود برای قلدری، تهدید، 
توهین، تحقیر و تعرض به زنان بهره برداری می کند. بی آنکه نهادهای قانونی، اصناف خانه سینما، سینماگران و منتقدان آنها را وادار به پاسخ گویی 
و پذیرش مســئولیت کارشان کنند». آنها تأکید داشتند: «در روایت هایی که از تجربه های دردناک زنان در سینمای ایران منتشر شده، انواع آزارهایی 
که زیر چتر خشــونت جنسی قرار می گیرند، مطرح شــده اند؛ از جمله «هتک حرمت با الفاظ جنسی و جنسیت زده»، «سوءاستفاده از سکوت و تحمل 
افراد با به گروگان گرفتن حق کار یا دستمزد»، «اعمال خشونت جنسی به وسیله تهدید موقعیت کاری قربانی»، «تماس های بدنی ناخواسته»، «اصرار و اجبار به عمل جنسی» و در نهایت «خشونت جسمی و تجاوز». بعد از این بیانیه، زنان سینماگر 
کمیته ای پنج نفره تشکیل دادند. تا مطالبات این زنان را برای محیط کار امن پیگیری کنند و با کمک وکلا آیین نامه ای با عنوان منع خشونت جنسی و جنسیتی تهیه کردند. هانیه توسلی و غزاله معتمد در این گفت وگو به سؤالاتی درباره این بیانیه 

و آیین نامه منع خشونت پاسخ می دهند.

گفت وگو با غزاله معتمد و هانیه توسلی درباره بیانیه ۸۰۰ زن

می خواهیم فضا را امن کنیم
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